
شماره 601  2 24 خرداد 1394

كوتاه از اقتصاد
 رئيس كل بانك مركزى كشورمان در چهل و 
آسيا  پاياپاى  اتحاديه  اجلاس  چهارمين 
(ACU) جهت گيرى دولت و بانك مركزى 
را كنترل تورم و دستيابى به رشد پايدار اعلام 

كرد.
 رئيس سازمان امور مالياتى كشور با انتقاد از 
گسترش پديده فاكتور فروشى، گفت: «اين 
پديده مخل نظام مالياتى و اقتصادى كشور 
متخلفان  با  به طورجدى  سازمان  و  است 
برخورد مى كند.» رئيس سازمان امور مالياتى 
كشور گفت: «پس از شكل گيرى قانون ماليات 
متاسفانه برخى مؤسسات  بر ارزش افزوده 
حسابدارى و شركت ها شكل گرفتند كه براى 
ايجاد اعتبار براى موديانى كه خريدوفروش 
صادر  صورى  فروش  برگه  مى كنند  كالا 
كالا  وقتى  «موديان  افزود:  مى كردند.» وى 
خريد مى كنند، ماليات مى دهند و وقتى كالا را 
مى فروشند نيز نظام مالياتى، ماليات آن را 
دريافت مى كند؛ در اين شرايط اين شركت ها 
ماليات  بگويند  تا  فاكتور صورى مى دهند 
خريد پرداخت شده است تا به عنوان اعتبار در 

زمان فروش منظور شود.»
 معاون فنى سازمان حفظ نباتات كشور از 
كاهش جمعيت آفات مزارع گندم خبر داد و 
گفت: «با گسترش پديده كوله برى در مرزها 
شاهد ورود ميوه هاى قاچاق به كشور هستيم 
كه تهديد جدى براى سلامت عرصه هاى 

كشاورزى است.»
 رئيس انجمن صنفى پرورش دهندگان مرغ 
گوشتى گفت: «عده اى كلاه بردار با ارسال 
پيامك به مردم، اقدام به فروش گوشت مرغ 
به اصطلاح «مرغ ارگانيك» به قيمت كيلويى 
نظارت  البته  كه  كرده اند  تومان  هزار   12
دستگاه هاى متولى بايد تشديد شود تا ديگر 

شاهد چنين سودجويى هايى نباشيم.»
 رئيس اتحاديه بنكداران مواد غذايى از آغاز 
طرح فروش فوق العاده ماه مبارك رمضان 
خبر داد و گفت: «اين طرح تا 26 تيرماه (شب 
عيد فطر) ادامه خواهد داشت و مواد غذايى 
عرضه شده در اين طرح از تخفيف حداكثر 12 

درصدى برخوردارند.»
 مديركل مسكن مهر بنياد مسكن انقلاب 
اسلامى گفت: «از 347 هزار واحد مسكن مهر 
ساخته  نفر  هزار  زير 25  در شهرهاى  كه 
شده اند، 291 هزار و 600 واحد آن تكميل 
شده كه از اين تعداد حدود 275 هزار واحد 

مسكن مهر تحويل داده شده است.»
 در حالى كه توليد كنندگان كودهاى شيميايى 
معتقدند وزارت جهاد كشاورزى با واردات 
توليد كنندگان  به  محصول،  اين  انبوه 
كشاورزى  وزارت  است،  كرده   بى توجهى 
كود  از  درصد   11 حدود  كه  كرد  اعلام 
كشاورزى موردنياز را وارد و مابقى را از 

توليد كنندگان داخلى خريدارى كرده است.
 مديركل خدمات مخابراتى استان تهران 
گفت: «طى سال گذشته حدود 130 ميليون 

تماس با مركز 118 تهران گرفته شده است.»
 دبير كل شوراى مشترك بازرگانى ايران و 
تركيه درباره احتمال افزايش تعرفه  ترجيحى 
برخى كالاها بين ايران و تركيه، گفت: «اگر 
قرار باشد تعرفه ترجيحى تمام كالاهايمان را 
افزايش دهيم، مسلماً اين اقدام باعث افزايش 

قاچاق مى شود.»
 قائم مقام وزير نيرو با اعلام اينكه تا 20 سال 
آينده حدود دوسوم جمعيت جهان با كمبود 
شديد و نسبتاً شديد آب مواجه مى شوند، 
گفت: «517 شهر ايران در سال گذشته دچار 
تنش آبى بودند كه 10 شهر ديگر نيز به آنها 
درباره  نيرو  وزير  قائم مقام  شد.»  افزوده 
بخشنامه مصوبه قطع آب مشتركان پرُمصرف، 
گفت: «اين مصوبه در دولت تحت بررسى 
است و به نظر مى رسد اواسط و يا اواخر تيرماه 

ابلاغ شود.»

گــزارش

اجازه استفاده از خمير 
مرغ را نمى دهيم

رئيس سازمان ملى استاندارد گفت: «خمير 
مرغ ممكن است به عنوان خوراك دام يا غذاى 
سگ و گربه استفاده شود، اما به هيچ وجه 
اجازه استفاده از آن را در فراورده هاى گوشتى 
نمى دهيم.» نيره پيروزبخت درباره اظهارنظر 
سازمان دامپزشكى مبنى بر آزاد بودن توليد 
خمير مرغ، اظهار كرد: «اگر خمير مرغ توليد 
هم شود ما به جد به دنبال اين هستيم كه در 
اين  و  نشود  استفاده  فرآورده هاى گوشتى 
موضوع را پيگيرى مى كنيم.» وى افزود: «اتفاقاً 
در سطح بازار، پايش خوبى روى فراورده هاى 
گوشتى داريم كه براى رفع شائبه هاى پيش آمده 
براى مردم، نظارت خود را افزايش داده ايم؛ 
به طورى كه چند وقت پيش رنگ غيرمجاز در 
برخى فراورده هاى گوشتى كشف شد و با آن 
واحد توليدى برخورد كرديم.» رئيس سازمان 
ملى استاندارد با بيان اينكه كارى به توليد 
خمير مرغ نداريم، گفت: «خمير مرغ مى تواند 
براى خوراك دام يا غذاى سگ و گربه يا در 
موارد ديگرى كه هنوز خيلى آنها را شناسايى 
نكرده ايم و وظيفه ما هم نيست استفاده شود، 
اما اجازه استفاده از آن را در فرآورده هاى 
گوشتى نخواهيم داد.» به گفته پيروزبخت 
مردم نگران فرآورده هاى گوشتى موجود در 
بازار نباشند، چراكه نظارت خوبى از سوى 
محصولات  اين  روى  استاندارد  سازمان 
وجود دارد؛ به طورى كه حتى در سال هاى 
گذشته بافت حرام هم در برخى از توليدات 
شناسايى شده است.» وى همچنين با بيان 
اين كه براساس رصد ها آگاهى مردم نسبت به 
موضوع استاندارد در سال هاى گذشته افزايش 
يافته است، ادامه داد: «براين اساس مطالبات 
مردم نيز بيشتر شده و در خيلى از مواردى كه 
به ما مربوط نيست را هم از ما مطالبه مى كنند.» 
رييس سازمان ملى استاندارد با بيان اين كه براى 
اطمينان بخشى به خود، پروژه نظرسنجى به 
مردم را تعريف كرده ايم، گفت: «با انجام اين 
پروژه مشخص مى شود مردم تا چه اندازه با 
مفاهيم استاندارد آشنا هستند و بر مبناى همين 
نظرسنجى برنامه هاى خود را براى سال بعد 

تعريف مى كنيم.» 

تغيير نرخ سود و سقف وام 
مسكن متناسب با تورم

حامد مظاهريان، معاون وزير راه و شهرسازى 
در خصوص وام هاى جديد مسكن و تناسب 
آن با قدرت خريد مردم، اظهار داشت: «اين وام 
قرار است با تغييرات اقتصادى كشور متناسب 
شود، بنابراين مبلغ كنونى اين وام با توجه به 
شرايط و امكانات فعلى نظام بانكى است.» 
وى با بيان اينكه پيشنهاد ما تأمين حداقل 50 
درصد قيمت خريد مسكن بود، بيان كرد: 
«اين وام از ديدگاه ما 40 درصد از قيمت خريد 
مسكن را پوشش مى دهد و با خواسته ما فاصله 
دارد، البته قرار است تا متناسب با تورم مبلغ 
اين وام هم در سال هاى مختلف تغيير كند.» 
معاون وزير راه و شهرسازى با اشاره به اينكه 
تورم همه برنامه هاى اقتصادى و توسعه اى را 
تحت تأثير قرار مى دهد، گفت: «مكانيزمى 
كه براى اين وام طراحى شده اين است كه با 
تغييرات صورت گرفته در اقتصاد، شرايط نرخ 
سود و سقف اين وام هم مى تواند تغيير كند.» 
مظاهريان با بيان اينكه در حال حاضر نرخ سود 
اين تسهيلات 14 درصد در نظرگرفته شده كه 
با كاهش تورم حتماً بايد اين نرخ هم كاهش 
يابد، افزود: «متناسب با افزايش قيمت مسكن 

هم اين وام ها بايد خودشان را تنظيم كنند.»

مهر: عباس آخوندى در نخستين هم انديشى چگونگى 
آغاز به كار شركت شهر فرودگاهى امام خمينى (ره) با 
اشاره به اهميت توسعه ساخت اين شهر فرودگاهى، 
گفت: «اگر بخواهيم در يك جمله شهر فرودگاهى امام 
خمينى (ره) را تعريف كنيم، بايد بگويم اين مجموعه 
جهان شهر ايران خواهد بود.» وزير راه و شهرسازى با 
تاكيد بر اينكه در اين شهر فرودگاهى مردم حق انتخاب 
و قدرت انتخاب در حوزه هاى مختلف را خواهند 
داشت، افزود: «در اين شهر فرودگاهى پيش بينى بحث 
حمل ونقل، فناورى، لجستيك، صنعت با فناورى بالا، 
گردشگرى و خدمات ساير حوزه ها در سطح بالاى 
كيفى بايد ارائه شود و ما بايد بتوانيم با مديريت جهانى 

مولفه هاى بين المللى را پياده كنيم.»
وى با بيان اينكه هدف ما بايد رقابت پذيرى شهر 
فرودگاهى امام خمينى (ره) با ساير فرودگاه هاى 
روز جهان باشد، ادامه داد: «براى ارزيابى شاخص ها 
و معيارهاى پيشرفت كار بايد مقايسه در سطح جهان 
باشد، نه منطقه و در اين مقايسه  ها توجه به كنش هاى 
اقتصاد، تجارى و فرهنگى مى تواند جذب سرمايه و 

ايجاد رقابت كند.» وزير راه و شهرسازى ادامه داد: 
«براى تحقق رقابت جهانى در شهر فرودگاهى امام 
خمينى (ره) نياز به ثبات سياسى، حقوقى، قضايى و 
تجارى است، همچنين تعهد به قراردادها، سهولت 
كسب وكار و انصاف بين المللى از بحث هاى بسيار 
مهمى است كه بايد در فرودگاه امام (ره) رعايت 
شود، بنابراين رويكرد ما بايد رويكرد جهانى باشد.» 
آخوندى افزود: «در بحث هاى مالى و گمركى نيز اين 
رويكرد جهانى بايد لحاظ شود. علاوه بر اين، رفتارها 
در فرودگاه نيز بايد منصفانه و غيرتبعيض آميز داشته 
باشد. به عبارت ديگر، رفتارها در كلاس و سطح 

جهانى باشد.»
 وى با اشاره به اهميت سيستم اطلاع رسانى و امور 
ادارى در فرودگاه هاى دنيا، تاكيد كرد: «اگر مديريت 
ما، مديريت جهانى بر مبناى وحدت رويه در فرودگاه 
باشد قطعاً در اين مسير موفق خواهيم بود. در حال 
حاضر بيشترين همدلى و همراهى در دستگاه هاى 
مختلف براى تحقق اين مديريت مناسب وجود 
دارد. همه دستگاه ها مانند سپاه، قوه قضائيه و گمرك 

حميت خوبى را از خود نشان داده اند.» آخوندى به 
عدم وجود تبعيض ميان ملت ها در شهر فرودگاهى 
امام خمينى (ره) اشاره كرد و افزود: «همه ملل بايد در 
چنين موقعيتى احساس امنيت و عدالت و انصاف كنند 
و عنصر بين المللى و جهانى بودن در شهر فرودگاهى 

امام خمينى رعايت شود.»
 وى ادامه داد: «در اين راستا، نياز است به بحث 
آموزش ها و زبان بين المللى پرداخته شود تا بتوانيم 
يك سيستم يكپارچه از سطح مديريت تا خدمات 
را فراهم كنيم. اميد دارم بتوانيم اين كار را با موفقيت 
انجام دهيم، چراكه هرگاه ما اراده و اجماع كرده ايم 
توانسته ايم به موفقيت برسيم.» وزير راه و شهرسازى 
اظهار كرد: «امروز تمامى دستگاه ها از مقامات سياسى، 
فرهنگى، اقتصادى و ادارى اين انتظار را دارند كه 
موقعيت ايران در سطح بين الملل بازيابى و تثبيت شود 
و ما در شهر فرودگاهى امام خمينى (ره) نيز چنين 
نيتى داريم. به همين خاطر همه دستگاه ها هدف كمك 
كردن به اين مجموعه را دارند.» آخوندى يادآور 
شد: «شهر فرودگاهى بايد هماهنگى با حمل ونقل 

چندوجهى داشته باشد و با ريل، جاده و حتى دريا 
ارتباط خود را حفظ كند.»  وى از تشكيل مركز 
هماهنگى حمل ونقل چندوجهى شهر فرودگاهى 
امام خمينى (ره) در وزارت راه و شهرسازى خبر داد 
و گفت: «پيگير اين مسئله هستم كه يكپارچه سازى 
در حمل ونقل تركيبى براى فرودگاه امام محقق شود.» 
آخوندى، قلب تپنده شهر فرودگاهى امام را خود 
فرودگاه معرفى و اظهار كرد: «در حال حاضر، تمركز 
اصلى ما امروز بر روى ساخت دو ترمينالِ «سلام» و 
«ايران شهر» است. ترمينال سلام طبق وعده داده شده 
تابستان سال آينده در اختيار مردم خواهد بود. همچنين 
فراخوان بين المللى ترمينال ايران شهر نيز اعلام شده 
است.» اين عضو كابينه دولت يازدهم افزود: «ترمينال 
سلام با زيربناى 53 هزار مترمربع و ترمينال ايران شهر 
با مساحت بيش از 200 هزار مترمربع بزرگ ترين 
ترمينال شهر فرودگاهى است كه قابليت تردد 20 
ميليون نفر مسافر را دارد و برنامه اوليه ما اين است 
كه ترمينال ايران شهر با تأمين مالى بخش خصوصى، 

سه ساله به بهره بردارى برسد.»
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وزير راه و شهرسازى خبر داد

شهر فرودگاهى امام   (ره)«جهان شهر ايران» مى شود

ايسنا: متقاضيان دريافت وام خودرو كه مدت ها بود منتظر افزايش ميزان اين تسهيلات بودند، ظاهراً 
اكنون مى توانند با مراجعه به تمامى بانك ها و مؤسسات تحت نظارت بانك مركزى درخواست خود 
براى دريافت وام خودرو را با شرايط مناسبى مطرح كنند؛ اما مهم اينجاست كه آيا بانك هاى عامل بنا 
بر مصوبه شوراى پول و اعتبار و شيوه نامه تدوين شده متقاضيان را همراهى مى كنند يا خير؟ در نيمه 
ارديبهشت ماه امسال شوراى پول و اعتبار بعد از حدود 4 سالى كه مبلغ تسهيلات خودرو در بانك ها 
ثابت مانده بود با توجه به رشد تورم و افزايش قيمت خودرو، بنا بر پيشنهاد بانك مركزى نسبت به 

افزايش آن تا سقف 15 ميليون تومان اقدام كرد. 
درحالى كه پيش تر كليه بانك ها تمايلى براى ارائه تسهيلات خرد از جمله خودرو نداشته و در 
صورت پرداخت، سود بالايى در حدود 26 تا 28 درصد را براى بازپرداخت به مشترى اعلام 
مى كردند، در مصوبه جديد و طبق آنچه به بانك ها ابلاغ شده بايد سود دريافتى طبق سود عقود 
مبادله اى يعنى 21 درصد باشد. اگرچه هنوز مدت چندانى از ابلاغ شيوه نامه تسهيلات خودرو به 
بانك ها نگذشته و بررسى عملكرد آنها تا تعيين سازوكار پرداخت زود به نظر مى رسد، اما شواهد 
نشان مى دهد كه بانك ها فعلاً خود را كاملاً با شرايط تعيين شده منطبق نكرده اند. از سوى ديگر 
با توجه به بخشنامه ابلاغى بانك مركزى متقاضى بايد از قدرت انتخاب بانك دريافت كننده وام 
برخوردار بوده و كليه بانك هاى دولتى، غيردولتى، قرض الحسنه مهر ايران و رسالت، مؤسسات 
اعتبارى توسعه، عسكريه، كوثر و شركت دولتى پست بانك به تقاضاى دريافت تسهيلات خودرو 
پاسخ دهند. دريافت كننده تسهيلات خودرو بايد بين يك دوره سه تا پنج ساله و با اقساط مساوى 
وام دريافتى كه حداكثر 60 درصد هزينه خريد خودرو آن هم خودروى داخلى است را به بانك 
پرداخت كننده برگرداند. گيرندگان تسهيلات بايد توجه داشته باشند كه بايد پيش فاكتور خريد 
خودرو با توجه به فهرست انواع خودروهاى توليد داخل اعلام شده از سوى وزارت صنعت، معدن 
و تجارت را به بانك پرداخت كننده ارائه دهند تا پس از آن چكى به ميزان مبلغ پيش فاكتور در وجه 
شركت توليدكننده صادر شود. البته مبلغ واريزى شامل مبلغ پيش پرداخت كه از سوى متقاضى 
بابت بهاى خودرو نزد بانك توديع مى شود به علاوه مبلغ تسهيلات به ميزان 60 درصد قيمت 
تمام شده خودرو  و حداكثر تا مبلغ 15 ميليون تومان خواهد بود. متقاضى مى تواند با مراجعه به يكى از 
نمايندگى هاى مجاز خودروسازان توليد داخل نسبت به گرفتن پيش فاكتور و ارائه آن به بانك عامل 
اقدام كند. اما براى پرداخت وام خودرو وثيقه به تشخيص بانك عامل تعيين شده و بايد نسبت به توان 

مالى متقاضى تسهيلات در بازپرداخت اقساط اطمينان داشته باشند.

ايلنا: به تازگى بيمه تأمين اجتماعى ابلاغيه اى را به شعب استانى خود ابلاغ كرده كه طى آن، مصوبه 
تيرماه سال گذشته شوراى عالى كار درباره عدم دريافت حق بيمه از بن نقدى كارگران لغو و دريافت 
حق بيمه از اين محل از سر گرفته شد. در سال گذشته بنا به خواسته كارفرمايان، شوراى عالى كار 
مصوبه اى را گذرانده بود كه طى آن، دريافت حق بيمه از بن نقدى كارگران به عنوان يكى از مزاياى 
انگيزشى و جانبى حقوق، ممنوع شده بود. استدلال اين بود كه دريافت حق بيمه از بن نقدى كارگران، 
هيچ تاثيرى در وضعيت آنها ندارد و تنها يك هزينه اضافه براى مشمولان قانون كار محسوب 
مى شود. مقامات كارگرى نيز عنوان كرده بودند، دريافت حق بيمه از بن نقدى براى كارگران و 
حتى كارفرمايان منفعتى ندارد و تنها براى افرادى كه در دو سال آخر بازنشستگى خود قرار داشتند، 
مى توانست در تعيين حقوق دوران بازنشستگى مؤثر باشد و به صورت كلى براى بقيه گروه ها تنها 

يك هزينه اضافى است.
حال يك سال پس از توقف دريافت حق بيمه از بن نقدى كارگران، قرار است تأمين اجتماعى دوباره 
دريافت حق بيمه از محل بن نقدى را از سر بگيرد. شوراى عالى كار حق بن نقدى ماهيانه هر مشمول 
قانون كار را در سال جارى 110 هزار تومان تعيين كرده كه درآمد حق بيمه 13 ميليون كارگر داراى بيمه 
(طبق اعلام وزير كار) از محل بن نقدى ماهيانه 429 ميليارد تومان خواهد شد. همچنين در صورت 
ادامه اين روند، از جيب كارگران و كارفرمايان در سال جارى، تأمين اجتماعى تنها بابت حق بيمه بن 
نقدى 5 هزار و 148 ميليارد تومان درآمد كسب مى كند. طبق فرمول هاى موجود، حق بيمه بن نقدى 

110 هزارتومانى سال جارى در هر ماه براى كارگر و كارفرما 33 هزار تومان خواهد بود.
سهم هر مشمول قانون كار از حق بيمه بن نقدى 7 هزار و 700 تومان و سهم كارفرمايان به ازاى هر 
نيروى كار نيز 25 هزار و 300 تومان مى شود. بنابراين اين محاسبات نشان مى دهد با ابلاغيه جديد 
بيمه اى، هزينه حق بن نقدى كارفرمايان براى هر كارگر در سال جارى، ماهيانه 135 هزار و 300 
تومان خواهد بود كه 25 هزار و 300 تومان آن را به عنوان حق بيمه به تأمين اجتماعى مى پردازد. 7 
هزار و 700 تومان نيز از حقوق كارگران كسر و به بيمه مى دهد و درنهايت 102 هزار و 300 تومان 
به عنوان بن نقدى، به كارگر خواهد رسيد. اين در حالى است كه شوراى عالى كار، ميزان حق بن نقدى 
امسال كارگران را براى هر ماه كاركرد 110 هزار تومان بدون كسرى تصويب كرده و با وجود اينكه 
اين مبلغ در رديف دريافتى هاى نيروى كار در فيش هاى حقوقى خواهد آمد، اما درواقع 102 هزار و 
300 تومان آن به كارگر مى رسد و از سويى كارفرمايان نيز با وجود اينكه پرداخت 110 هزار تومان 

حق بن را پذيرفته اند؛ بايد در هر ماه 135 هزار و 300 تومان هزينه كنند.

رقم بن نقدى كارگران كاهش يافت!از كدام بانك ها و با چه شرايطى وام خودرو بگيريم؟


